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رئیس جمهور تحقق کامل نظــام اداری در تراز 
جمهــوری اســامی را نیازمند نــگاه و نگرش 
تحول گرایانــه دانســت و از ســازمان اداری و 
اســتخدامی خواســت تا با همکاری با وزارت 

ارتباطات، گلوگاه های فساد را شناسایی کنند.
به گزارش بازار، ابراهیم رئیسی در ادامه فرایند نظارت ستادی بر 
دستگاه های اجرایی صبح دیروز به سازمان اداری و استخدامی 
کشور رفت و در جمع مدیران این سازمان به عنوان ششمین 
مقصد نظارت های ســتادی، ضمن استماع گزارش عملکرد 
یک ســاله این مجموعه راهکارها و پیشنهادات مهمی برای 

ارتقای کمی و کیفی عملکرد این سازمان ارائه کرد.
رئیــس جمهور تحقق کامل نظــام اداری در تراز جمهوری 
اسلامی را نیازمند نگاه و نگرش تحول گرایانه دانست و گفت: 
امروز همه صاحب نظران حوزه مدیریت کشــور، با هر سلیقه 
سیاســی معتقدند که نظام اداری ما نیازمند تحول است و در 
دولتی که پرچم تحول خواهی را برافراشته، ضرورت دارد نظام 

اداری و ساختار حکمرانی متحول و متناسب سازی شود.
آیت الله رئیسی بازنگری در فرایندها را لازمه تحول در نظام 
اداری کشور دانست و تاکید کرد: تمام مراحل تحول اداری باید 
دو ویژگی مهم داشته باشند، اول اینکه مبانی آن از غنا و قطعیت 
علمی برخوردار و قابل دفاع باشند و دوم اینکه عزم عملی برای 

اجرای آن وجود داشته باشد.

رئیس جمهور ســازمان اداری و استخدامی کشور را به ارائه 
بهترین و با کیفیت ترین خدمــات اداری به مردم با کمترین 
هزینه، سالم سازی نظام اداری، تسریع در نظم دهی به سازمان 
اداری کشور و نیز در نظر گرفتن دیدگاه های مردمی در نظام 

ارزیابی ها برای کارآمدتر شدن شیوه ارزیابی عملکرد دستگاه های 
اجرایی مکلف کرد.

پیگیــری و حل و فصل تراکم نیروی انســانی در برخی از 
دســتگاه ها، جذب نخبگان در دســتگاه های اجرایی، اجرای 

عدالت در پرداخت ها، واقعی کردن عنوان پرداخت اضافه کاری، 
جلوگیری از ایجاد ســازمان برای اشخاص با ابزارِ کارسنجی 
و اتصال نظام پــاداش و جبران خدمت به عملکردها از دیگر 
ماموریت هایی بود که رئیس جمهور سازمان اداری و استخدامی 
کشــور را مکلف به اجرای آنها کرد.رئیس جمهور همچنین 
بــه اهمیت جایگاه هیئت نظارت بر تخلفات اداری اشــاره و 
خاطرنشــان کرد: قانون رســیدگی به تخلفات اداری یکی از 
کارآمدترین قوانین موجود در کشور است و اعضای هیئت عالی 
نظارت بر تخلفات اداری موظفند بدون تعارف نص صریح این 
قانون را اجرا و با هرگونه تخلف اداری بدون مسامحه برخورد 

کنند تا در دستگاه های اجرایی تخلف به جرم تبدیل نشود.
آیت الله رئیسی همچنین قانون ارتقای سلامت نظام اداری را 
از قوانین کاربردی دانست و بر اجرای کامل آن از طرف تمامی 
دستگاه ها و سازمان ها و پیگیری این موضوع از سوی سازمان 
اداری و استخدامی تاکید کرد.وی همچنین از سازمان اداری و 
اســتخدامی کشور خواست تا با همکاری با وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، گلوگاه های فساد را شناسایی و برای از بین 

بردن آنها اقدام کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه در سازمان اداری و استخدامی هم 
بخش اداری و هم استخدامی باید توأمان مورد توجه قرار گیرند، 
تصریح کرد: فعال تر شدن بخش اداری این سازمان قطعا موجب 
افزایش بهره وری خواهد شد و بسیاری از گره های کشور را باز 

و مشکلات را مرتفع خواهد کرد.آیت الله رئیسی در ادامه با اشاره 
به اهمیت وظایف و عملکرد مرکز آموزش مدیریت دولتی در 
سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: آموزش در دستگاه های 
اداری یکی از ضرورت ها است و کارکنان اداری و همه سطوح 
مدیریتی باید به صورت مستمر در معرض آموزش آیین نامه ها، 
دستورالعمل ها، قوانین، مصادیق تخلفات و همچنین افزایش 
آگاهی و دریافت تحلیل درست نسبت به مسائل روز جامعه در 

قالب جهاد تبیین و بصیرت افزایی قرار گیرند.
پیش از ســخنان رئیس جمهور برخی از مدیران ســازمان 
اداری و استخدامی کشور گزارشــی از اقدامات انجام شده در 
حوزه ماموریت های اصلی این سازمان از جمله اصلاح ساختار 
و معماری کلان دولت، سرمایه انسانی و حکمرانی الکترونیک 
و هوشمندسازی با ســه راهبرد عدالت، بهره وری و مردم پایه 
شدن، ارائه کردند. عدالت در پرداخت ها، تدوین لایحه دوفوریتی 
متناسب سازی جبران خدمت، تدوین لایحه ساماندهی جبران 
خدمت کارکنان، ایجاد پست دستیاران مردمی سازی، سامانه 
دولت سنج، طرح دولت سرا، نظارت بر نظام شورایی، فرهنگ 
سالم اداری و آموزش کارکنان از دیگر بخش هایی بود که در 

گزارش مدیران این سازمان به رئیس جمهور به آنها اشاره شد.
لطیفی رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور نیز در این دیدار 
گفت که این اولین حضور و دیدار یک رئیس جمهور از سازمان 

اداری و استخدامی کشور بود.

رئیس جمهور:

سازمان اداری و استخدامی گلوگاه های فساد را شناسایی کند  به نظر می رسد در ماجرای اوکراین 
مغلوب عملیات فریب مسکو شده باشیم

سفیر پیشین کشورمان در روسیه گفت: به نظر می رسد در زمان یکدست 
شدن حاکمیت، باید میدان و دیپلماسی با هم هماهنگ باشند اما شواهد نشان 

می دهد این هماهنگی صورت نگرفته است.
نعمت الله ایزدی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که ایران در حالی به طور آگاهانه 
یا ناآگاهانه وارد بحران اوکراین شده و تبعاتی را نیز متحمل شده است که معاون نخست وزیر 
روسیه در رابطه با توسعه همکاری هسته ای با ایران سخن از رعایت قوانین بین المللی می زند، 
امروز نگاه و رویکرد مسکو به تهران چیست، گفت: هر کشوری اعم از روسیه چه در سیاست 
داخلی و چه سیاست خارجی، منافع ملی خود را بر هر موضوع دیگری اولویت می دهد، در نتیجه 
اشتباه است که ما فکر کنیم این کشور منافع ملی خود را فدای منافع دیگران کند. در موضوع 
حمله به اوکراین نیز علی رغم تعریف جهانی از نقض قوانین بین المللی روسیه براساس تحلیلی، 
آن را در جهت تامین منافع خود دانسته است.وی ادامه داد: باید دید در موضوع ورود به جنگ 
اوکراین آیا ما منفعتی را برای خودمان تصور کرده ایم و قرار است عایدی برای ما داشته باشد که 
بتوانیم فروش تسلیحات به روسیه را توجیه کنیم؟ در غیر این صورت به نظر می رسد ما مغلوب 
یک عملیات فریب از جانب روسیه شده باشیم که به نظر من به هیچ عنوان تامین کننده منافع 
ملی ما نیست. به علاوه اینکه تبعات دیگری غیر از تبعات جنگ دارد که می توان به مواضع 
طرفین برنامه هسته ای اشاره کرد که موضوعی غیر مرتبط با جنگ را متوجه این بحران کرده اند.
وی افزود: جنگ اوکراین ارتباطی با برجام نداشت اما وقتی این توافق و مذاکرات مرتبط با آن به 
موضوع فروش پهپادها به روسیه گره می خورد، منافع ملی ما را هدف قرار داده که باید در این 

مساله از مقامات روسیه طلبکار باشیم که ما را در جنگ اوکراین دخیل کرده اند.
این دیپلمات پیشین در پاسخ به این سوال که دلیل کتمان واقعیت فروش پهپاد به روسیه و 
حضور این پهپادها در جنگ اوکراین از سوی دستگاه دیپلماسی ایران چه بود؟گفت: چرای این 
سوال را بنده اطلاع ندارم که بخواهم پاسخ بدهم اما می توانم بگویم که هماهنگی میدان و 
دیپلماسی صرفا یک عنوان است؛ دیپلماسی جای خود را دارد و میدان هم به تعبیری که دوستان 
به کار می برند اگر وجود داشته باشد، جای خود را دارد؛ لزوما وقتی دولت هماهنگ است، ناقض 
مسئولیت هایش در صحنه بین الملل نیست. تنها نکته این است در زمان یکدست شدن باید با 

هم هماهنگ باشند اما شواهد نشان می دهد این هماهنگی صورت نگرفته است.
وی افزود: مسئولیت های دولت و مخصوصا وزارت امور خارجه در صحنه بین المللی مسئولیت 
بسیار سنگینی اســت و دولت باید در قبال اقداماتش پاسخگو باشد، معاهدات بین المللی و 
تعهداتش را باید رعایت کرده و در قبال آن پاســخگو باشد. صرف بیان اینکه ما امروز دولت 
یکدست داریم، در نتیجه دولت می تواند پاسخگوی همه اقدامات باشد، درست نیست. دولت 
باید از همه اقدامات مطلع باشد و در چهارچوب تعهداتش نظر بدهد که امروز این چنین نیست.

 میرکاظمی: معوقه افزایش حقوق ها در آبان 
 پرداخت می شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه معوقه افزایش حقوق ها در آبان  
پرداخت می شود گفت: از ابتدای سال و در شش ماه ۴۰ هزار میلیارد تومان 

به حوزه عمرانی پرداخت شده است.
به گزارش تسنیم، مسعود میرکاظمی پس از حضور در نشست کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، گفت: در جلسه امروز منابع و مصارف کشور در 7 ماهه اخیر بررسی شد، همچنین 
میزان دریافت حقوق مالکانه معادن و اشکالاتی که در جدول ابلاغی بوده، مورد بررسی قرار 
گرفت.رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: در نشست امروز 2 راهکار برای حل این مشکل 
که در ماههای آتی درآمدها بیشتر می شود، تدبیر شد تا پرداخت های مربوط به این موضوع به 
استان ها انجام شود.میرکاظمی همچنین درباره ترمیم حقوق کارکنان و بازنشستگان لشکری و 
کشوری، بیان کرد: مجلس اصلاحاتی در لایحه دولت در این زمینه انجام داد که دولت نیز با 
آن موافق بود، مابه التفاوت این افزایش حقوق از مهرماه محاسبه و در آبان ماه پرداخت می شود.
وی درباره کسری بودجه در سال جاری، گفت: می توان گفت امسال نخستین سالی است که 
طی چند سال گذشته 40 درصد درآمد نفتی وارد صندوق توسعه ملی می شود، این در حالی است 

که در سنوات قبل اجازه گرفته می شد و 20 درصد به صندوق توسعه واریز می شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: الحمدالله امروز در هزینه های جاری و اجتناب ناپذیر 
کســری نداشتیم حتی از ابتدای سال و در شش ماه 40 هزار میلیارد تومان به حوزه عمرانی 
پرداخت شــده است.میرکاظمی تصریح کرد: قاعدتا درآمدهای دولت در نیمه دوم سال بهتر 
می شود و ان شاء الله در نیمه دوم حتی پرداخت های عمرانی نیز بیشتر خواهد شد و وضعیت 

پروژه ها بهتر می شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛
یارانه انرژی باید به کم درآمدها تعلق بگیرد نه همه!

یک نماینده مجلس می گویــد: هزینه انرژی را برای افرادی که در مناطق 
محروم زندگی می کنند و شرایط مالی مناسبی ندارند، نباید افزایش پیدا کند.
انور حبیب زاده، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با مهر درباره 
ضرورت اجرای تعرفه گذاری پلکانی گاز خانگی گفت: برخی افراد در جامعه از امکانات مالی 
خوبی برخوردار هستند و بیشتر از مردم عادی از گاز خانگی و این قبیل انرژی های یارانه ای که 
به همه تعلق دارد، برخوردار می شوند. این مسئله مقداری اجحاف در حق کسانی است که از 
نظر مالی و مادی بسیار ضعیف و پایین هستند.این عضو کمیسیون اقتصادی در ادامه توضیح 
داد: در مناطق سردسیر کشور که شامل مناطق زاگرس نشین است، به واسطه زمستان سخت 
و بارندگی های شدید باران و برف، مردم این مناطق مصرف انرژی بالایی دارند اما مردم این 
مناطق از نظر مالی توان پرداخت همین هزینه های آب، برق و گاز که با یارانه از سوی دولت به 
آنها پرداخت می شود را ندارند.این نماینده مجلس یازدهم در ادامه خاطرنشان کرد: هزینه انرژی 
را برای افرادی که در مناطق محروم زندگی می کنند و شرایط مالی مناسبی ندارند، نباید افزایش 
پیدا کند، ولی در مقابل خانواده های ثروتمند که امکانات بهتری دارد و استفاده بیشتری هم از 
این انرژی دارند، باید برای انرژی هزینه بیشتری بپردازند. یعنی یارانه انرژی باید فقط به افراد 
کم درآمد تعلق بگیرد.این نماینده مجلس یازدهم معتقد است، سرانه مصرف گاز خانگی برای 
افراد ثروتمند و فقیر باید با یکدیگر متفاوت باشد.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره دلیل 
استفاده بی رویه از انرژی و هدر رفت آن در کشور توضیح داد: مصرف بی رویه گاز خانگی در 
کشور ما ابتدا یک مسئله فرهنگی است، زیرا استفاده بهینه از انرژی در کشور ما نهادینه نشده 

است و باید در این زمینه فرهنگ سازی صورت بگیرد.
این نماینده مجلس یازدهم با بیان اینکه در حال حاضر در حوزه انرژی شاهد مصارف متعدد و 
بی رویه ای هستیم در حالی که منابع آبی ما در حال اتمام است خاطر نشان کرد: این مسئله در 
حوزه گاز و بنزین و نفت نیز وجود دارد. علاوه بر این ما بیشترین میزان مصرف آب در سطح دنیا 

را داریم به همین دلیل باید در مسئله استفاده از انرژی تجدید نظر صورت بگیرد.
حبیب زاده بوکانی درباره اینکه آیا هزینه زیادی بابت گاز خانگی از مردم اخذ می شود؟ گفت: 
هزینه گاز خانگی نسبت به قیمت تمام شده آن میزان پایینی است و این هزینه پایین در مصرف 
زیاد انرژی تأثیر گذار است. باید برای کسانی که از نظر امکانات و درآمدی شرایط مناسبی دارند 
این هزینه ها را بالا ببریم زیرا آنها مشکلی برای پرداخت این هزینه ها ندارند، اما این افزایش 
هزینه برای اقشار ضعیف مشکل ایجاد می کند.وی در ادامه افزود: البته باید از طریق آموزش 

توسط ادارات دولتی و رسانه ها این بهینه مصرف نکردن گاز را برطرف کنیم.

 این افراد مشمول دریافت یارانه می شوند
از مجموع ۵ میلیون و ۹۳۰ هزار نفری که یارانه آن ها در اردیبهشت قطع 

شده بود، ۳ میلیون نفر مجدد مشمول یارانه شدند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، براســاس اطلاعات سازمان هدفمندسازی یارانه ها از مجموع ۵ 
میلیون و ۹۳0 هزار نفری که یارانه آن ها در اردیبهشــت قطع شده بود، ۳ میلیون نفر مجدد 
مشمول یارانه شدند.همچنین یک میلیون نفر نیز در دهک ۱0 درآمدی قرار گرفته اند و مشمول 

دریافت یارانه تشخیص داده نشده اند.

مسدودسازی کامل وی پی ان ها در راه است؟ 
ماجرای یک نامه مشکوک!

رئیس روابط عمومی وزارت ارتباطات: از روزیکشــنبه در فضای مجازی 
تصویر نامه ای بدون سربرگ، شماره و امضا با عنوان »سرّی« و با موضوع 
اعمال محدودیتهای شدید در اینترنت منتشر شده که آن را به دکتر زارع پور 

منتسب کرده اند.
به گزرش گسترش نیومز، اول؛ از وزیر سوال کردم و در پاسخ گفتند:” در طول عمرم نه چنین نامه 
ای رو دیده ام و نه امضا کرده ام.دوم ؛ ماموریت مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه که در آن 
زمان آقای دکتر زارع پور مسئولیت آن را برعهده داشتند، توسعه زیرساخت های فناوری اطلاعات 
قوه قضاییه و توسعه خدمات الکترونیکی این قوه است که نتایج آن راه اندازی ده ها خدمت برخط در 
قوه قضاییه مانند: احراز هویت برخط، دریافت سوء و عدم سوء پیشپینه برخط، ارسال لوایح بصورت 
الکترونیک، نوبت دهی برخط و... بوده که در نوع خود قابل توجه است.سوم؛ اصولا مرکز مذکور هیچ 
مسئولیتی در حوزه مدیریت فضای مجازی ندارد که بخواهد در جلساتی با این موضوع شرکت کند 
و یا صورتجلسه ای امضا کند.چهارم؛ با توجه به اینکه نامه مذکور فاقد حداقل موارد معمول مکاتبات 
اداری است و نه سربرگ دارد، نه تاریخ و نه حتی امضاء، منتشر کنندگان خارجی و تایید کنندگان 

داخلی آن اعتباری برای ایجاد حواشی بعدی را نیز ندارند.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: ارزیابی مجلس از روند 
اجرای قانون جهش تولید مسکن با گذشت حدود یک سال و 

اندی از تصویب آن خوب نیست.
منصور آرامی در گفت وگو با ایسنا، درباره روند اجرای قانون جهش تولید مسکن، 
بیان کرد: تاکنون جلسات متعددی با حضور وزیر راه و شهرسازی چه در داخل 
وزارتخانه و چه در کمیسیون عمران در خصوص مسکن برگزار شده و برداشت 
ما این است که روند اجرای قانون جهش تولید مسکن شرایط خوبی ندارد. دولت 
مدعی است که روند ساخت مسکن در حال طی شدن است و طبق قانون سالی 

یک میلیون واحد مسکونی را تحویل خواهد داد.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس، در ادامه با بیان اینکه ارزیابی های مجلس 
با گذشــت حدود یک سال و اندی از تصویب قانون جهش تولید مسکن روند 
مناسبی را در حوزه اجرایی نشان نمی دهد و هنوز پروژه ای افتتاح نشده است، 
اظهار کرد: بحث ساخت مسکن یک موضوع است و بحث فراهم کردن امکانات 
زیرســاختی و زیربنایی در مناطقی که شهرک سازی نیز صورت گرفته است، 

مسئله دیگری است.

این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: امیدوار هستیم دولت با یک جهش 
در حوزه ساخت مسکن گام بردارد.آرامی در پایان تصریح کرد: مجلس در قانون 
مصوب خود ضرب الاجل معینی تعیین کرده است تا سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی ساخته شود که اگر دولت نتواند به وعده خود در ساخت مسکن عمل 

کند مجلس از ابزار نظارتی خود استفاده خواهد کرد.

دهقانی عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: کسب 
درامد از آبونمان تلفن ثابت مجوز قانونی دارد و باید برای توسعه 

شبکه تلفن ثابت و نوسازی آن مصرف شود.
الله وردی دهقانی در گفت و گو با بازار، با اشاره به افزایش آبونمان تلفن ثابت 
و درامدزایی 700 میلیارد تومانی در این زمینه گفت: بخش تلفن ثابت سازمان 
مخابرات یکی از بخش های زیان ده این سازمان محسوب می شود.وی تاکید 
کرد: پیرو جلسات متعددی که در این زمینه با مسئولین سازمان مخابرات داشتیم، 
همواره مســئولین این بخش تاکید دارند که برای حفظ ونگه داری و توســعه 
زیرساخت های تلفن ثابت متاسفانه اقبال چندانی وجود ندارد چراکه خدمات در 
تلفن سیار گسترش زیادی پیدا کرده است.این نماینده مجلس با بیان اینکه بخش 
تلفن ثابت سازمان مخابرات دچار فرسودگی شده است، بیان کرد: همه مسئولین 

سازمان مخابران بخش تلفن ثابت را زیان ده قلمداد می کنند.
وی تاکید کرد: اگر سازمان مخابرات از محل آبونمان تلفن ثابت 700 میلیارد 
تومــان هم جذب منابع دارد - البته هنــوز اطلاع دقیقی از میزان درامد بخش 
نداریم فکر نکنم این مبلغ، مبلغ زیادی برای حفظ و نگه داری این بخش باشد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: شبکه های مربوط به تلفن 
ثابت از جمله شبکه های ارتباطی قدیمی است و همه این شبکه ها باید تبدیل به 
فیبر نوری شوند.این نماینده مجلس تصریح کرد: در حال حاضر در زمینه توسعه، 
نوسازی و نگه داری تلفن ثابت مشکلات زیادی در کشور وجود دارد و مسئولین 
در این بخش گلایه های زیادی دارند و تزریق منابع به این بخش ضرورت دارد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: حتما باید مسئولین برای 
توسعه این بخش، خطوط ارتباطی را تبدیل به فیبر نوری کنند تا بتوانند از این 
طریق هم اینترنت پرسرعت در اختیار مردم قرار دهند و هم برخی مشکلات در 

این بخش برطرف شود.
این نماینده مجلس تاکید کرد: مبلغ درآمد اعلام شده از محل آبونمان تلفن ثابت 
درامد چندان زیادی نیست چراکه هدف ما توسعه زیر ساخت های این بخش در 

سراسر کشور است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تاکید کرد: کسب درامد از آبونمان تلفن 
ثابت مجوز قانونی دارد و باید برای توسعه شبکه تلفن ثابت و نوسازی آن مصرف 

شود.

یک عضو کمیسیون عمران: عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

اجرای قانون ساخت مسکن قابل قبول نیست کسب درآمد از آبونمان تلفن ثابت، مجوز قانونی دارد

رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشــان تهران می گوید: 
کاهش شــدید قدرت خرید مردم کالاهای دســت دوم را از 

دسترس خانوارهای ایرانی خارج کرده است. 
به گزارش خبرآنلاین،  افزایش شدید قیمت لوازم خانگی در سال های اخیر بنا 
بر اعلام اکبر پازوکی، رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی ، کاهش شدید 
فروش این اقلام را رقم زده است.تشدید رکود در بازار فروش لوازم خانگی سبب 
شــده تا برخی بر این باور باشــند که این روزها بازار خرید و فروش لوازم دست 
دوم بازار گرمی است اما داوود عبداللهی فرد، رییس اتحادیه صنف سمساران و 
امانت فروشان از کاهش شدید خرید و فروش در این بازار خبر می دهد.عبداللهی 
فــرد در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین درباره وضعیت فعلی فعالان این صنف 
می گوید: وضعیت فعالان این صنف و همکاران ما همانند سایر اصناف است زیرا 
بنیه مالی مردم ضعیف شده و نقدینگی در دست آنها کم است و این شرایط سبب 
شده تا حتی نتوانند برای خرید کالاهای دست دوم اقدام کنند.بررسی ها نشان 
می دهد قیمت لوازم خانگی دست دوم در شرایط کنونی از قیمت اقلام نو در چهار 
سال پیش بیشتر شده است به عنوان مثال قیمت یخچال فریزر ساید بای ساید 
یک برند کره ای در سال ۱۳۹7 بین هشت و نیم تا بیست و یک میلیون تومان 
بوده است اما یخچال های سایدبای ساید همین برند در شرایط کنونی حدود ۵0 تا 

شصت میلیون تومان قیمت دارد.
رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشان تهران تصریح کرد: برخلاف باور برخی 
افراد جامعه؛ قیمت کالاهای دست دوم نیز همانند کالاهای نو افزایش یافته و 
نرخ های فعلی با قدرت خرید مردم همخوانی ندارد.وی گفت: شرایط متاسفانه 
به گونه ای است که همکاران فقط معاملات بسیار جزیی انجام می دهند و برخلاف 
تصور عمومی کاسبی در این صنف اصلا رونق ندارد. وی خاطرنشان کرد:  شرایط 
رکود، تورم بالا، افزایش نرخ ها گریبانگیر تمام صنوف شده و در وضعیت کاری 

کسبه تاثیرگذار بوده است.
پرطرفدارترین کالاهای دست دوم کدامند؟

عبداللهی فرد در پاسخ به این سوال که در شرایط فعلی اگر خرید و فروشی انجام 
شود، بیشتر شامل کدام کالا هست؛ بیان کرد: لوازم برقی خانگی مانند یخچال، 
فریزر، لباسشویی، تلویزیون و ... می شود؛ البته تا حدودی هم فروش مبلمان و 
میزناهار خوری هم در برخی واحدهای صنفی انجام می شــود؛ اکنون این گونه 
کالاها بیشــتر در بازار داد و ستد می شود.وی اظهار کرد: سمسار و امانت فروش 
واسطه ای بین فروشدگان و خریداران است؛ اما شبکه های مجازی تاحدودی دست 
همکاران بنــده را از این بازار کوتاه کرده و در برخی موارد حتی از گردونه خارج 
شده ایم اما در مجموع خرید و فروش کالاهای دست دوم در شبکه های مجازی 

انجام می شود که حتی خرید و فروش در این بازار نیز کاهش یافته است.

رییس اتحادیه سمســاران و امانت فروشان تهران در پاسخ به این پرسش که 
آیا میزان فروش این لوازم از ســوی مردم نیز افزایش یافته یا خیر؛ توضیح داد: 
فروشندگان لوازم خانگی نیز کاهش یافته زیرا مابه التفاوت وسایل نو و دست دوم 
زیاد است و خانواده ها سعی می کنند از کالاهای موجود در منزل استفاده کنند؛ مگر 
اینکه کالا فرسوده شده و غیرقابل استفاده باشد و در این صورت به همکاران و هم 
صنفی های ما کالا را می فروشند اما در مجموع به دلیل اینکه تفاوت قیمت کالای 
نو و دست دوم بسیار زیاد است؛ ترجیح می دهند کالاهای موجود را نگه دارند زیرا 
تامین هزینه خرید کالای نو بسیار سخت است.به گفته وی بخش مهمی از این 

کالاها دیگر قابل استفاده نیست و در حقیقت ضایعات محسوب می شود.
کالای دست دوم را به عنوان نو می فروشند

رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشان تهران درباره بیشترین موارد شکایت از 
سوی شهروندان به این اتحادیه توضیح داد: بیشتر مربوط به لوازم برقی می شود 
و اخیرا مشاهده می شود برخی افراد کم لطف کالاهای دست دوم بسیار تمیز را 
به جای کالای اســتوک و کف نمایشگاهی به فروش می رسانند که این موارد 
نیز قابل پیگیری است؛ بیشتر شکایت ها نیز در مورد لوازم برقی مانند یخچال، 

تلویزیون و ... است.
عبداللهی فرد رییس اتحادیه سمساران و امانت فروشان تهران درباره موضوع 
مهم کلاهبرداری از افراد در قالب انتشار آگهی در پلتفرم های مجازی توضیح داد: 
به مراتب دیده شده عمده شکایت ها به پلیس فتا در قالب کلاهبرداری در فضای 
مجازی است؛ به نظر بنده ۹0درصد میزان شکایت های رسیدگی شده در پلیس 
فتا مربوط به مواردی است که کالایی را به گونه ای قیمت گذاری کرده اند که افراد 
برای خرید تطمیع شده و برای پرداخت بیعانه فریب می خورند و متاسفانه پس از 
مدتی نه کسی پاسخگوی شماره اعلام شده است و نه آدرسی برای مراجعه وجود 
دارد. این اتفاق در موارد متعددی رخ می دهد و حتی همکاران بنده نیز با این موارد 

مواجه می شوند.

رجایی نماینده مردم لنجان در مجلس گفت: اگر تصمیم شورای 
عالی فضای مجازی مبنی بر مسدودسازی دو اپلیکیشن پر کاربرد 
باشد، قاعدتا ما دچار بحران افزایش فروش »وی. پی. ان« در 

کشور خواهیم شد.
حســین رجایی در گفت و گو با بازار با اشاره به رشد قارچ گونه شرکت های 
فروش »وی. پی. ان« در پی مسدودسازی برخی از اپلیکیشن های پر کاربرد 

بیان کرد: فعالیت شرکت های فروش »وی. پی. ان« کاملا غیر قانونی است.
وی تاکید کرد: متاسفانه ما هنوز نتوانستیم اعتماد مردم و کسانی که در حوزه 
کسب و کارهای دیجیتال فعالیت می کنند را نسبت به پلتفرم های داخلی افزایش 

دهیم. عضو کمیسیون اجتماعی مجلس بیان کرد: باید مالکین و صاحبان پلتفرم 
های داخلی اقناع سازی اجتماعی داشته باشند تا جلب اعتمادی صورت گیرد.وی 
با بیان اینکه فضای لازم برای فعالیت پلتفرم های داخلی در کشور وجود دارد، 
بیان کرد: متاسفانه هیچ کدام از صاحبان پلتفرم های داخلی تاکنون با مخاطبین 
در فضای مجازی حرف نزده و نتوانستند به خوبی خودشان را معرفی کنند و حتی 
تاکنون گفته نشده که صاحبان این پلتفرم ها چه کسانی هستند.عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس تصریح کرد: اگر صاحبان پلتفرم های داخلی یک گام برای 
جلب اعتماد مردم بردارند و دولت هم در این بخش کمک رســان باشد، دیگر 
این شــرکت های اسیب رسان به مانند شــرکت های فروش »وی. پی. ان« 
رشد نخواهند کرد تا آسیب های بعدی و تبعات اجتماعی بعدی متوجه کشور و 

صاحبان کسب و کارها شود.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا مجلس به نحوی فعالیت شرکتهای 
فروش »وی. پی. ان« ورود خواهد کرد و یا خیر؟ گفت: ما فعلا منتظر تصمیم 

شورای عالی فضای مجازی هستیم.
این نماینده مجلس تصریح کرد: اگر تصمیم این شورا مبنی بر مسدودسازی دو 
اپلیکیشن پر کاربرد باشد، قاعدتا ما دچار بحران افزایش فروش »وی. پی. ان« 
در کشور خواهیم شد؛ یعنی این شرکت ها در آن شرایط رشد شدیدی پیدا کرده 
و افزایش خواهند یافت بنابراین قطعا در آن شرایط مجلس به موضوع فعالیت 

شرکت های فروش »وی. پی. ان« ورود جدی خواهد کرد.

حبیب اللهی، عضو انجمن باکچین و رمزارز ایران، یادآور شد که 
ریال دیجیتال قرار نیست مقابل رمز ارز قرار گیرد و صرفا قبایی بر 

تنِ ریال فعلی است.
به گزارش بازار، علی حبیب اللهی در پاسخ به سوالی با بیان این که پول های دیجیتال 
قرار نیست جای رمزارزها را بگیرند و رقیبی برای بیت کوین و... باشند، گفت: وزارت 
خزانه داری امریکا از این تکنولوژی به منظور پول های باز یا قابل برنامه ریزی یاد 
کرده است.وی معتقد است ایجاد ریال دیجیتال پذیرش پول ایران را برای خارج کشور 
سهل تر می کند و طبق پیش نویس صادر شده از سوی بانک مرکزی، این پول امکان 

برنامه نویسی را پیدا می کند.
حبیب اللهی در این باره گفت: این ابزار کمک می کند تا بدون اجازه از بانک مرکزی 
و نهادهای نظارتی، قراردادهای هوشمند را اجرا کنیم؛ مثلا امکانِ رصد و پیگیری ۵ 
میلیارد ریال توسط این ابزار مهیا می شود.وی با بیان این که ریال دیجیتال از تمام 

نظارت های بانک مرکزی آزاد است، افزود: هرچند ممکن است ریال برای دنیا جذاب 
نباشد؛ اما دارایی و سود دارایی در ایران جذابیت دارد.درست مانند سودی که پس از 
یک ماه از خرید خودرو، عاید مردم می شود که در دنیا بسیار عجیب و غریب است.این 
فعال توسعه نرم افزارهای مبتنی بر بلاکچین یادآور شد که ریال دیجیتال قرار نیست 
مقابل رمز ارز قرار گیرد و صرفا قبایی بر تنِ ریال فعلی است که اتفاق بدی هم نیست؛ 

چون میزانِ پذیرش بالایی داشته و کارمزد آن هم بالا نیست.
حبیب اللهی همچنین بر لزوم برنامه پذیر و باز بودنِ ریال دیجیتال تاکید کرد و 
گفت: این ویژگی امکان ســاخت اپلیکیشــن های مالی مختلف را مهیا می سازد 
 و ســپس می توان خارج از نظــارت بانک مرکزی به صورت یــک رمز ارز بدان

 نگریست.
وی در مصاحبه با رادیو گفت وگو خاطرنشان کرد که برای پاسخ به این سوالات 

باید منتظر ماند تا برنامه ریزی بانک مرکزی نهایی و ریال دیجیتال اجرایی شود.

رییس اتحادیه سمساران:  نماینده مردم لنجان  مطرح کرد

عضو انجمن بلاکچین و رمزارز ایران:

مردم توان خرید کالای دست دوم را ندارند پلتفرم های داخلی با مخاطبین خود ارتباط نگرفته اند

ریال دیجیتال قدرت ایستادگی مقابل رمزارز را ندارد

در حالی شاهد رشــد قیمت قیر و به تبع آن آسفالت در کشور 
هســتیم که کارشناسان بر این باور هســتند عمر آسفالت در 
ایران رو به کاهش گذاشته و متاسفانه واردات قیر بی کیفیت از 

کشورهای همسایه آنرا شدت داده است.
روند افت پروژه های راهسازی در کشور و عمر آسفالت این روزها در کنار رشد 
قیمت قیر موضوعی مهم و چالش برانگیز برای شرکت های راهسازی خصوصی 
و حتی دولتی شده است. موضوعی که این روزها حتی برای سازمان های دولتی 
که از قیر رایگان نیز استفاده می کنند تا حدودی مهم شده است چرا که علیرغم 
دریافت قیر رایگان هزینه های نگهداری راه ها به دلیل افت کیفیت آسفالت را به 
شدت افزایش داده است.اما به راستی چرا پروژه های راهسازی در کشور در طی 

سال های گذشته به جای اینکه افزایش یابد افت پیدا کرده است؟
برخی از کارشناســان و فعالان حوزه راهسازی می گویند که ساخت برخی از 
پروژه های راهسازی توجیه اقتصادی ندارد و ساخت آنها بی فایده است.  هر چند 
چون دولت پروژه ای را به پیمانکار می دهد که پول کافی برای اجرای آن ندارد 
بنابراین پس از مدتی پروژه نیمه کاره مانده و پیمانکار نابود می شود.  اینها مواردی 
است که باعث می شود ترس از ورود به پروژه های راهسازی را افزایش دهد و 

البته سایر موارد مثل گرانی قیر و هزینه های نگهداری مزید بر علت می شود.
اما خیرالله خادمی معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شرکت ساخت 
و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در گفتگو با بازار، دلیل افت پروژه های 
راهسازی را کاهش کیفیت قیر و در نهایت بالا رفتن هزینه های نگهداری عنوان 

می کند.
او با تاکید بر اینکه شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور طبق 
وظیفه سازمانی خود در ساخت آزاد راه ، بزرگراه و راه های اصلی کشور بالطبع یکی 
از مصرف کنندگان اصلی و بزرگ قیر کشور است می گوید: شرکت ساخت و 

توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور وظیفه دارد تا از لحاظ سازمانی در جهت ارتقا 
کیفیت قیر و بواسطه افزایش کیفیت قیر و آسفالت کشور در جهت رشد کیفیت 

صنعت راهسازی کشور اقدام کند.
وی ادامه داد: سال گذشته در شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور و در شش ماه اول امسال حدود 2۵0 هزار تن قیر در پروژه های راهسازی 
کشور مصرف شد و حدود 4.۵ میلیون تن آسفالت نتیجه این قیر مصرف شده بوده 

است که برای توسعه آزاد راه های کشور مصرف شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی در ادامه با بیان اینکه اگر چه این قیر به عنوان قیر 
رایگان برای شرکت ساخت قلمداد می شود و از لحاظ سازمانی جای تشکر دارد 
به واسطه قرار دادن این بند قانونی که ما را از دسترسی به قیر راحت کرده است 
تاکید می کند: از وزارت نفت که همکاری خوبی دارد و قیر را رایگان در اختیار ما 
قرار می دهد تشکر می کنیم. اما اگر نقدینگی قیر در اختیار ما قرار داده می شد 

قدرت عمل ما بیشتر می شد. شاید می توانستیم مدیریت بهتری انجام دهیم.
خرابی های زود هنگام بر جاده ها در حال رخ دادن است

او می گوید: همه می دانیم که در چند سال گذشته به دلیل کرونا تردد در آزاد 

راه ها و بزرگراه ها کاهش داشــت و این سودی برای ما داشت که خرابی های 
جاده ها به دلیل کم شدن ترددها کمتر شده بود. اما خوشبختانه با از بین رفتن 
این بیماری منحوس که کل دنیا را به چالش کشیده بود تردد در جاده ها بیشتر 
شــده است. امسال اکثر محورها با پیک تردد مواجه بودند و نتیجه آن این بود 
که خرابی های زود هنگام بر جاده ها در حال رخ دادن اســت. از ســوی دیگر 
هم وضعیت منابع مالی کشور و گرفتاری های افزایش قیمت، هزینه اجرا بسیار 
افزایش پیدا کرده است. قطعا قدرت عمل اجرایی کشور را هم در بخش توسعه 

راه ها و هم در بخش نگهداری را کاهش می دهد.
خادمی در خصوص دلایل افت پروژه های راهسازی و راهکارهای عملی برای 
برطرف کردن آن گفت: در ســال های گذشته در کشور سالانه ۱۵00 کیلومتر 
جاده در کشور تحویل داده می شد. سپس این عدد به ۱200 کیلومتر و الان به 
700 کیلومتر کاهش یافته است. منابع دوره هم افزایش پیدا کرده است اما قیمت 
گارانتی خیلی بیشتر از منابع اعتباری افزایش پیدا کرده است و درصد کار ما پایین 
آمده اســت. پس باید دنبال راهکار جدیدی باشیم که از این حالت و این زمان 
خاص پروژه های راهسازی را اجرا کنیم و به وظیفه سازمانی خود بهتر عمل کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: ما دو راهکار بیشتر نداریم یکی اینکه با 
افزایش کیفیت آسفالت بتوانیم دوام و عمر آسفالت را افزایش دهیم که قطعا قیر در 
این منظر نقش اول را بازی می کند. چون به خوبی می دانید که مصالح سنگین 
اگر درست انتخاب شوند تغییرات زیادی در طول دوره مصرف ایجاد نمی شود 
اما آن چیزی که مهم است این است که قیر ماده اصلی تولید آسفالت است که 

متاسفانه هم مهم و گران است و هم در طول زمان تغییر پیدا می کند.
وی ادامه داد: امروز تنها راه این است که کیفیت قیر را بالا ببریم و از مصرف 
قیرهایی که کیفیت پایین دارند از طریق آزمایش هایی که در آزمایشگاههای 
کشور انجام می دهیم جلوگیری کنیم. یکی از معضلات کشور ورود قیرهای 

بی کیفیت و ارزان تر از کشــورهای همجوار است. نتیجه این می شود که باید 
آزمایشگاههای مرجع مثل آزمایشگاه مکانیک خاک اگر محموله ای را چند بار 
آزمایش می کرد هر محموله را چند بار آزمایش بیشتری انجام دهد و از مهندسان 

مشاور استفاده کنند تا بتوانند قیر با کیفیت تولید و استفاده کنند.
خادمی افزود: راهکار دوم این است که از افزودنی ها استفاده کنیم. به هر حال 
یک زمانی قیر ارزان بود و شاید ضرورتی ایجاب نمی کرد که ما از افزودنی ها 
در داخل قیر استفاده کنیم. الان با قیر هر تن ۱0 میلیون تومان و حتی در بازار به 
۱۵میلیون تومان هم می رسد مصرف افزودنی ها که بتواند دوام آسفالت را افزایش 
دهد ضرورت دارد. احمد رضا مومنی کارشناسان حوزه راهسازی بر این باور است 

که با طراحی های جدید می توان مصرف آسفالت را کاهش داد.
او می گویند: اگر می خواهیم مصرف آسفالت کاهش پیدا کند باید ضخامت آن 
را کم کنیم. پس برای کاهش ضخامت آسفالت باید مهندسان مشاور و مجریانی 
که داریم با روش های گذشته که سه لایه آسفالت ریخته می شد و کار اشتباهی 

بود را کنار بگذاریم. چون این روش منسوخ شده است.
وی می افزاید: با زیر سازی جالبی که ۳0 سال پیش انجام می شد دوام آسفالت 
۳0 ســال بود و خوب و مناسب بود. باید ضخامت آسفالت را کاهش دهیم تا 

مصرف قیر را کاهش دهیم و هزینه اجرای کار را کاهش دهیم.
استفاده از ماشین الات نیز نکته ای است که بسیار ضرورت دارد. در اجرا یکی از 
مشکلات کشور که باعث افزایش قیمت راهسازی و راهداری کشور شده است 
عمر زیاد ماشین آلات است. امسال با پیگیریهایی که انجام شده است ورود ماشین 
آلات راهسازی و معدنی آزاد شده است و مکاتباتی که با وزارت صمت شده است 
اعلام آمادگی شده است که شرکتهای راهسازی بتوانند از این بند قانونی استفاده 
کنند. با فرصتهایی که وجود دارد می توانیم ۵ هزار دستگاه ماشین آلات سنگین 

وارد کنیم و از این فرصت قانونی استفاده کنیم.

ورود قیرهای بی کیفیت از کشورهای همسایه و مصرف بالای آسفالت
دلایل افت 50 درصدی پروژه های راهسازی؛ 


